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ورزشگاه یکصد هزار نفری آزادی که حدود حدود پنج دهه از تاسیس آن می گذرد 
این روزها برای بازسازی مورد توجه مسئولان ورزش کشور قرار گرفته است. ورزشگاهی 
کـــه البتـــه با صندلی گـــذاری ظرفیت آن تا حدود 80 هزار نفر کاهش پیدا کرده و از 
سوی دیگر فعلا با ساخت وساز و مقاوم سازی در دست اقدام حالا ظرفیت آن این 
روزها نسبت به روزهای نخستین ساختش به کمتر از نصف کاهش پیدا کرده 
است. حال اینکه چه زمانی دوباره گنجایش این ورزشگاه با سیستم و شکل جدید 
صندلی هایی که قرار است نصب شوند، کامل می شود سوالی است که برای شنیدن 
پاسخ آن باید فعلا منتظر تصمیم مسئولان امر برای تامین بودجه باقی باشیم. این 
در حالی است که در بخش چمن هم، این ورزشگاه سال گذشته به دلیل حجم 
بالای برگزاری مسابقات و برنامه فشرده ای که وجود داشت، تا مرز نابودی پیش رفته 
اما در حال حاضر با توجه با اقدامات ترمیمی که در این مدت اخیر انجام شده 
این طور شنیده می شود که چمن مجموعه ورزشی آزادی در شرایط مناسبی قرار 
داشته و خبری برای اصلاح و بازسازی سیستم چمن از زیرساخت آن فعلا وجود 
نخواهد داشت. همه اینها در حالی است که دولت درصدد احداث ورزشگاهی 
جدید و بزرگ در حومه شهر تهران است. حال اینکه در این بخش ها با جزئیات 
بیشتر قرار است چه اتفاقاتی بیفتد که دوباره مجموعه ورزشی آزادی که یک سرمایه 
ملی به شمار می رود تکمیل شده و دوباره با تمامی گنجایش و در بهترین شرایط 
محیطی، میزبان هواداران فوتبال باشد، این موارد سوژه گزارش »فرهیختگان« است 

که در ادامه آن را می خوانید. 

 تامین بودجه در دستور کار
وزیر ورزش و جوانان بهمن ماه گذشته حسین طلا را به عنوان مدیرعامل شرکت 
توســـعه و نگهداری اماکن ورزشـــی منصوب کرد تا مهیار عســـگریان که دورانی 
جنجالی را در این شرکت سپری کرده بود رفتنی شود. این در حالی است که از 
آغاز دوران کاری طلا اگر چه زمان زیادی ســـپری نشـــده اما شنیده ها حکایت از 
آن دارد که بودجه جدیدی برای مقاوم ســـازی و بازســـازی ورزشـــگاه آزادی تامین 
، فاز جدید پروژه بازســـازی که اختصاص به  شـــده که با اختصاص آن به این امر
نصب صندلی ها خواهد بود، آغاز خواهد شد. همچنین در این مدت گروه های 
مختلف فنی از شرکت توسعه و تجهیز ورزشگاه آزادی را مورد بازدید قرار داده اند 
که این  احتمالا می تواند به نشـــانه حساســـیت تیم مدیریتی جدید برای تکمیل 

ورزشگاه آزادی تعبیر شود. 

 صندلی ها چه زمانی نصب می شود؟
همان طور که اشـــاره شـــد فاز جدید اجرایی برای تکمیل ورزشگاه آزادی منوط به 
آن اســـت کـــه بودجه تخصیصـــی برای این امر به پیمانکار پرداخت شـــده تا کار 
صندلی گذاری هرچه سریع تر آغاز شود. حال اینکه این موضوع چقدر زمان می برد 
و اینکه ورزشگاه آزادی با گنجایش کامل برای فصل جدید مورد بهره برداری قرار 
می گیرد؛ جواب این اســـت که از تامین واقعی بودجه و پرداخت آن به پیمانکار 
حدود سه تا چهار ماه این امر به طول خواهد انجامید. بنابراین به نظر می رسد اگر 
وضعیت روال باشد و بودجه تخصیصی برسد، احتمالا می توان انتظار آن را داشت 

که برای شروع فصل جدید، ورزشگاه آزادی با گنجایش کامل و رنگ و لعابی جدید 
میزبان هواداران فوتبال باشد. در واقع همه کارها در گروی اعتبار جدید هستند تا 

فاز جدید برای بازسازی آزادی آغاز شود. 

 فاز بعدی بازسازی؟
با اتمام مقاوم سازی ضلع شرقی آزادی و همچنین صندلی گذاری ورزشگاه، این 
سوال پیش می آید که آیا سایر بخش ها از جمله قسمت غربی هم مورد بازسازی 
و مقاوم سازی قرار می گیرند که شنیده ها حکایت از آن دارند که در صورت تامین 
بودجه جدید و سیاســـتگذاری مســـئولان، این امر صورت خواهد گرفت اما فعلا 
مقاوم سازی پایه ها و تکمیل صندلی ها به عنوان اولویت و دغدغه اصلی مطرح 
شـــده اســـت. در فاز فعلی بازســـازی سیستم فاضلاب و صوتی نیز در دستور کار 

قرار گرفته است. 

 طراحی آزادی تغییر می کند؟
ابهام بعدی درباره شکل و شمایل و ترکیب رنگی صندلی های جدید آزادی هست 
و اینکه آیا تمامی صندلی ها در راستای این سیاست تغییر خواهند کرد؟ پاسخ 
به این سوال اما طبق اطلاعات رسیده به خبرنگار »فرهیختگان« به سیاست ها 
و تصمیمات شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی مربوط می شود و درنهایت 
بـــا توجـــه بـــه نحوه و مقـــدار بودجه تخصیصی مدیـــران این شـــرکت این موضوع 

تعیین تکلیف خواهد شد. 

 تغییرات اساسی VIP آزادی
اما با بازسازی ورزشگاه آزادی نیز قرار است VIP این ورزشگاه هم دگرگون شده و 
تغییرات اساسی در آن شکل بگیرد. در این خصوص شنیده های »فرهیختگان« 
حکایـــت از آن دارد کـــه تعـــداد صندلی هـــای ایـــن بخـــش افزایش پیدا کـــرده و از 
صندلی های ویژه و خاص برای آن استفاده خواهد شد. قرار است بخشی از جایگاه
CIP یک ورزشگاه آزادی نیز بخشی باشد که به VIP اضافه می شود. این امر باعث 

خواهد شد تا ظرفیت ورزشگاه از ظرفیت فعلی نیز کمتر شود. 

 از چمن آزادی چه خبر؟
چمن آزادی همچنان روزهای پرفراز و نشیبی را سپری می کند. به این شکل که با 
وجود آن که در روزهای گرم تابستان گذشته به زردی گراییده و تا مرز نابودی پیش 
رفته بود؛ با توجه به جنس و ماهیت آن با نزدیک شدن به سرمای هوا دوباره وضعیت 
بهتری پیدا کرده تا جایی که امروز وضعیت چمن آزادی از سوی مسئولان امر بسیار 

مطلوب گزارش شده است. 
حال اینکه چمن آزادی چه مشکلاتی دارد و آیا این مشکلات مرتفع شده است 
یا خیر این موضوع در بخش نخست باید گفت از نظر بحران آب گویا وضعیت 
پایدار و مناسبی ایجاد شده تا از این نظر برای چمن تهدید جدید دیگری وجود 
نداشته باشد. از سوی دیگر مشکل سموم برای مبارزه با آفات چمن هنوز وجود 
داشته و به نظر می رسد در این زمینه باید راهکار دیگری را مورد بررسی قرار داد. در 
این زمینه شنیده می شود بعضا سموم تقلبی در گذشته آسیب هایی را به چمن 

زده که البته این مشکل هنوز هم حل نشده است. 

 چمن آزادی چه زمانی تغییر می کند؟
همچنین از »بانک چمن« ورزشگاه آزادی که به مقدار یک هکتار چمن آماده در 
آن وجود دارد هم اخبار خوشایندی به گوش می رسد مبنی بر اینکه چمن مناسب و 
کافی حتی به اندازه تعویض تمامی چمن فعلی وجود داشته و می توان قسمت های 
نامناسب را به صورت رولی مورد تعویض قرار داد اما اینکه آیا زیرساخت چمن که 
اصل داستان است مورد بازسازی و مرمت قرار می گیرد یا خیر به نظر نمی رسد با 
توجه به برنامه های فشـــرده فوتبال ایران در برهه های زمانی مختلف زمانبر بودن 
ماجرای تغییر زیرساخت چمن و همچنین نداشتن ورزشگاه جایگزین از یک سو 
و از سوی دیگر با بهتر شدن وضعیت فعلی چمن آزادی و پایدار شدن وضعیت، 
فعلا تا مدت ها در دستور کار قرار گرفته و احتمالا تا زمان احداث ورزشگاه جدید 

متوقف خواهد شد. 

اگر اعتبارات مالی لازم  به موقع تامین شود

ورزشگاه آزادی با گنجایش کامل برای فصل جدید
 VIP جدید ظرفیت تماشاگران را کم می کند              مشکل آبیاری حل شد؛ سموم تقلبی دردسرساز هستند!

محمدرضا حاجی عبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

نیلوفر مژدهی
خبرنگار

تخصیص تبلیغات محیطی به تیم ها براساس رتبه

 مصوبه مجمع نرسید
وعده سازمان لیگ منتفی شد!

مراسم قرعه کشی لیگ برتر فوتبال ایران در فصل بیست وسوم تیر سال 
گذشته درحالی برگزار شد که طی برگزاری آن سازمان لیگ فدراسیون 
فوتبـــال بـــا وعـــده پاداش به تیم های برتر فصل در پایان فصل حســـابی 
خبرساز شده، این درحالی است که شنیده های خبرنگار »فرهیختگان« 
حکایـــت از آن دارد کـــه ایـــن امر حداقل امســـال محقق نخواهد شـــد.  
کشـــوری فرد، دبیر ســـازمان لیگ در این مراســـم درباره عدم تخصیص 
پاداش برای تیم قهرمان و سایر تیم های دارای رتبه لیگ برتر گفته بود: 
»حتما امسال به تیم های اول تا سوم جایزه نقدی هم خواهیم داد. این 
موضوع برای فینالیســـت های جام حذفی هـــم وجود دارد. عدد جوایز 
هم مشخص شده که به زودی اعلام می کنیم.«  این درصورتی است که 
شنیده های خبرنگار »فرهیختگان« حکایت دارد که این امر با توجه به 
اینکه نیاز به مصوبه مجمع فدراسیون فوتبال  داشته و هنوز این اتفاق 
محقق نشده برای فصل جاری شدنی نخواهد بود و در صورت تصویب 
مجمع برای سال های بعدی به مرحله اجرا درخواهد آمد.  البته مانند 
سنوات گذشته حق باشگاه ها از تبلیغات محیطی براساس فرمول جدید 
درنظر گرفته شده براساس رتبه بندی اول تا شانزدهم براساس جایگاه 

تیم ها به همین نسبت به تیم ها پرداخت خواهد شد. 

بیرانوند با درد در اردوی تیم ملی حاضر شد

 سهل انگاری بیرو یا مصدومیتی 
که جدی گرفته نشد؟

مصدومیت علیرضا بیرانوند و دوری سه هفته ای او از میادین بدترین 
خبر برای پرسپولیس و هوادارانش در این مقطع از فصل بود. ماجرایی 
که اختلاف نظرهایی را بین کادر پزشکی و فنی پرسپولیس با همتایان 
خود در تیم ملی به وجود آورد. بعد از بیانیه هایی که مسئولان رسانه ای 
باشـــگاه پرســـپولیس و تیـــم ملی علیه یکدیگر صـــادر کردند، انتظار 
می رفت این قضیه ختم به خیر شـــود اما اوســـمار در نشســـت خبری 
ی تیمش با گل گهر بار دیگر از مربیان و پزشکان تیم ملی  قبل از باز
ی تیم  ی رفت با ترکمنســـتان اردو که اجازه ندادند بیرانوند بعد از باز
ی کرد. اما  ملی را ترک و برای مداوای دستش اقدام کند، ابراز دلخور
در ایـــن زمینـــه با خبر شـــدیم که بیرانوند هـــم در این ماجرا بی تقصیر 
ی پرسپولیس و پیکان در  نبوده است. از این جهت که او بعد از باز
ی رفت ایران و  مـــچ دســـتش احســـاس درد می کند و این درد در بـــاز
ترکمنستان تشدید شده و او فردای این مسابقه به توصیه کادر پزشکی 
تیم ملی از دستش  ام آر آی می گیرد. بیرو با وجود این درد درخواستی 
یکنانی  ی تیـــم ملی ندارد، درحالی که پیـــش از آن باز بـــرای تـــرک اردو
مثل پیام نیازمند و علیرضا جهانبخش به خاطر مصدومیت ترجیح 
ی تیـــم ملـــی حضور پیدا نکننـــد. مربیان تیم  می دهنـــد در ایـــن اردو
ی برگشـــت با  ملی برای اینکه مصدومیت بیرو تشـــدید نشـــود در باز
ی این دروازه بان  ی نمی دهنـــد و بعد از این بـــاز ترکمنســـتان او را بـــاز
بـــرای گذرانـــدن تعطیلات راهی خرم آباد می شـــود و بعـــد از 4 روز در 
تمرینات سرخپوشـــان حاضر می شـــود. در واقع بیرو یک هفته بعد از 
ی برگشت ایران و ترکمنستان دستش را گچ می گیرد، در حالی که  باز
می توانســـت زودتر برای این کار اقدام کند. همه این اتفاقات نشـــان 
می دهد خود بیرو در شـــرایط به وجود آمده بیشـــترین نقش را داشته و 
نمی توان به کادر پزشکی تیم ملی یا پرسپولیس چندان خرده گرفت.

اخبار کوتاه

ورود دو دســـتگاه VAR به ایران، تیم ها را به اســـتفاده از کمک داور ویدئویی در 
بازی های آینده امیدوار کرده اما موضوع این است که استفاده از این سیستم به 
این راحتی ها نیست. تا زمانی که فیفا شرایط ورزشگاه ها برای استفاده از سیستم 
کمـــک داور ویدئویـــی را تاییـــد نکـــرده و مجوز لازم را صادر نکنـــد، با وجود ورود 
دستگاه و آموزش داوران امکان استفاده از VAR وجود ندارد. با این حال این طور 
که به نظر می رســـد فدراســـیون فوتبال عزم خود را برای استفاده از این تکنولوژی 
جزم کرده و به زودی نه تنها در مسابقات لیگ که مهم تر از آن در مسابقات ملی 
قرار است قضاوت ها با کمک VAR انجام شوند. درواقع فدراسیون فوتبال اگر 
 VAR می خواهد میزبانی های بین المللی را از دست ندهد ناگزیر به استفاده از
اســـت. درنتیجه طی یک ســـال گذشته فدراســـیون فوتبال با هماهنگی وزارت 
ورزش تلاش فراوانی در جهت ورود دستگاه های کمک داور ویدئویی و دریافت 

مجوز از فیفا انجام داد. 

 جام حذفی و چند بازی دیگر لیگ
این طور به نظر می رسید که بعد از ورود دو دستگاه VAR توسط فدراسیون فوتبال، 
دیگر مشکلی از این بابت وجود ندارد. حتی بعد از اینکه هدایت ممبینی ادعا 
کرد ممکن است در فینال جام حذفی نیز از VAR استفاده شود این ذهنیت 
به وجود آمد که شاید در برخی بازی های مهم لیگ نیز بتوانیم شاهد استفاده از 
 VAR کمک داور ویدئویی باشیم. حتی برخی باشگاه ها نسبت به استفاده از
در دربی رفت و برگشت استقلال و پرسپولیس معترض شده و این را نماد بارز 
بی عدالتی دانستند. آنها خواستار استفاده از کمک داور ویدئویی در بازی های 
حساس خود شدند و امیدوار بودند فدراسیون تا پایان فصل با آنها همکاری کند. 
VAR غافل از اینکه در شرایط فعلی که هنوز ورزشگاه های ایران مجوز استفاده از
را دریافت نکرده اند امکان استفاده از آن در هر استادیومی نیست. جالب اینکه 
برای دو بازی دربی تهران بین تیم های استقلال و پرسپولیس دو مجوز جداگانه از 
سوی فیفا به درخواست فدراسیون فوتبال صادر شد که آن هم با سختگیری های 
 VAR بسیاری همراه بود. با این حال برای اینکه بدانیم آیا امکان استفاده مجدد از
در ادامه مسابقات و حتی فینال جام حذفی وجود دارد با دانیال مرادی، رئیس 
دپارتمان داوری صحبت کردیم. وی در گفت  وگو با خبرنگار »فرهیختگان« در 
این خصوص اظهار داشت: »نه چنین چیزی نیست. تا الان هیچ مجوزی برای 
استفاده از VAR در مسابقات دیگر نداریم. ابتدا باید آموزش داوران را شروع کنیم. 
برنامه ما این است که آموزش داوران را از هفته آینده آغاز کنیم. آموزش آنها چند 
ماهی طول می کشد و اگر دست به دست هم دهیم فصل بعد می توانیم از کمک 
داور ویدئویی استفاده کنیم. البته نمی توانم قطعا بگویم که در فینال جام حذفی 

از VAR استفاده نمی کنیم؛ هر چیزی ممکن است. تاکنون اما هیچ برنامه ای 
برای اســـتفاده از VAR در جام حذفی نداشـــته ایم. اگر قرار باشـــد چنین اتفاقی 
رخ دهد باید از فیفا مجوز بگیریم. برای دو بازی استقلال و پرسپولیس در لیگ 
 VAR جاری از فیفا مجوز گرفتیم و با این مجوز بود که موفق شدیم استثنائا از
در این مســـابقات اســـتفاده کنیم. اگر بتوانند برای فینال جام حذفی هم مجوز 

بگیرند طبیعتا در این بازی نیز انجام می شود.« 

 جلسه وزارت با رئیس فدراسیون
جلســـه اخیـــر مهدی تـــاج با کیومرث هاشـــمی، وزیر ورزش باعث شـــد تا این 
ذهنیـــت بـــه وجود بیاید که آنها به دنبال کســـب مجوز اســـتفاده از کمک داور 
ویدئویی در فصل جاری و بازی های باقیمانده هســـتند. درســـت اســـت که 
در این ملاقات به طور خاص در این مورد صحبت شـــد اما بحث اصلی بین 
یافـــت مجوز فصل آینده و تامین بودجـــه لازم برای وارد  طرفیـــن درخصـــوص در
کردن دســـتگاه های بیشـــتر بود. هرچند هدف فدراسیون فوتبال این است که 
فصل آینده را با VAR آغاز کند اما شـــرایط ورزشـــگاه ها برای نصب تجهیزات، 
اصلی ترین اولویت از نگاه فیفاســـت. بنابراین درحالی که مسئولان فدراسیون 
فوتبال وعده استفاده از کمک داور ویدئویی در فصل بعد را می دهند امکان 
لغو این تصمیم وجود دارد؛ چراکه فقط فیفاست که می تواند مجوز را صادر کند 
و جز به دســـتور این نهاد امکان چنین کاری وجود ندارد. در همین خصوص 
شـــنیدیم برخی ورزشـــگاه ها ازجمله نقش جهان اصفهان، یادگار امام تبریز و 
فولاد آرنای اهواز شرایط استفاده از VAR را دارند. به این ترتیب قطعا یکی از دو 

دســـتگاه وارد شـــده به یکی از این سه استادیوم می رسد. دانیال مرادی در این 
مورد به ما گفت: »اینکه فصل بعد بتوانیم در همه بازی ها از VAR استفاده کنیم 
به توانایی سازمان لیگ برمی گردد. اینکه آنها بتوانند بسته به تجهیز ورزشگاه 
برای این مهم برنامه بدهند. دوره آموزشـــی ما که شـــروع بشـــود نمایندگان فیفا 
یابی استادیوم ها به ایران می آیند و در آن زمان متوجه خواهیم شد که  برای ارز
کدام استادیوم ها را می توانیم به سیستم کمک داور ویدئویی تجهیز کنیم. من 
نمی دانم و نمی توانم در مورد تیم هایی که گفته بودند اگر مجوز بگیریم برای ورود 
دستگاه اقدام می کنند اظهارنظر کنم، فقط می دانم باید استادیوم تجهیز شده 
و داور آموزش دیده داشـــته باشـــیم. در صورت وجود این دو اگر تایید نهایی از 
طرف فیفا بگیریم لیگ فصل بعد را با VAR آغاز خواهیم کرد یا ممکن است 
در یک ســـری بازی های خاص از این سیســـتم اســـتفاده کنیم. این بستگی به 

مجوزی دارد که فیفا به ما می دهد.« 

 نمایندگان فیفا هفته آینده در ایران
یکی دیگر از مهم ترین مواردی که فیفا را برای صدور مجوز استفاده از VARدر 
فوتبـــال ایـــران مجاب می کند آموزش داوران متخصص برای قضاوت از طریق 
کمک داور ویدئویی است. درواقع تا زمانی که نیروی متخصص برای این مهم 
وجود نداشته باشد حتی با وجود تجهیز ورزشگاه ها نیز مجوزی صادر نخواهد 
شـــد. از این رو فدراســـیون فوتبال با کمک دپارتمان داوری برنامه بلندمدتی را 
بـــرای آمـــوزش داوران در نظـــر گرفته تا علاوه بر آموزش برخی داوران برای شـــروع 
فصل آینده در ادامه نیز نیروی لازم برای این مهم در دسترس آنها وجود داشته 

کید کرد:  باشد. رئیس دپارتمان داوری در ادامه اظهاراتش به »فرهیختگان« تا
»آموزش هر گروه طبق برنامه ما 3 ماه است اما ممکن است 4 یا ۵ ماه هم طول 
یم. کلا هر  بکشد. با این حال مشکلی برای آموزش داوران برای فصل بعد ندار
هفته 8 بازی در لیگ برتر انجام می شود که با ۲4 داور می توان کار را انجام داد 
و در همان گروه اول این تعداد آموزش داده می شـــوند. با شـــروع آموزش های ما 
در هفته آینده، قرار اســـت نمایندگان فیفا نیز راهی ایران شـــده و ورزشگاه ها را 
یخ دقیق ورود آنها مشـــخص نیست اما تا جایی که  مورد بررســـی قرار دهند. تار
می دانم هفته آینده قرار است به ایران بیایند. مسئولان پیگیر ورود آنها هستند 
و من در جریان جزئیاتش نیســـتم.« وی ادامه داد: »آموزش ما به شـــکل مداوم 
یم، آموزش بدهیم و هر  است و این طور نیست که ما یک دوره سه ماهه بگذار
داور ســـوی خـــود برود. قطعا گروه های بعـــدی هم می آیند و داورها را گروه بندی 
می کنیم تا افراد آموزش دیده مکفی را در اختیار داشته باشیم . فاز اول و گروه اول 
جلو برود، برای فاز دوم هم اقدام می کنیم. در مورد تعداد دقیق شرکت کنندگان 
گروه اول چون هنوز نهایی نشده فعلا آمار دقیقی نگویم بهتر است ولی به زودی 

در این خصوص اطلاع رسانی می کنیم.«

 فرصت نیم فصل
مسئولان سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال به خوبی می دانند که با توجه به فرصت 
باقیمانده و ایرادات اساســـی که ورزشـــگاه های ایران دارند، تجهیز همه آنها در 
این فرصت کوتاه ممکن نیســـت. با توجه به اینکه لیگ فصل بعد در تابســـتان 
آغاز می شود ممکن است خیلی از ورزشگاه ها با ایرادات اساسی از سوی فیفا 
روبه رو شـــوند. برطرف کردن این ایرادها با توجه به نبود بودجه لازم که همیشـــه 
معضل ما بوده کار راحتی نیست. از این رو مسئولان سازمان لیگ در نظر دارند 
درصورتی کـــه ورزشـــگاهی نتوانـــد خود را آماده اســـتقبال از سیســـتم کمک داور 
ویدئویی کند تا نیم فصل به آنها فرصت دهند. گویا قرار است طوری برنامه ریزی 
کنند که در نیم فصل اول میزبانی تیم هایی که نتوانستند ورزشگاه خود را تجهیز 
کنند، در استادیوم دیگری انجام شود و آنها تا نیم فصل فرصت دارند ورزشگاه 
محل میزبانی خود را آماده نصب تجهیزات کمک داور ویدئویی کنند. از این 
رو برنامه ریزی برای ورود دســـتگا ه ها در دســـتور کار قرار گرفته و هر ورزشـــگاهی 
کـــه بتوانـــد تاییـــد فیفا را بگیرد به سیســـتم کمـــک داور ویدئویی تجهیز خواهد 
شد. هرچند دانیال مرادی تقریبا نسبت به این موضوع بی اطلاع بود اما تاکید 
کرد: »من در مورد تعداد دستگاه ها چیزی نمی دانم اما می دانم وارد کردنش کار 
خاصی ندارند. وقتی دو ســـه دســـتگاه وارد شده، وارد کردن پنج شش دستگاه 
دیگر هم کاری ندارد. موضوع این است که باید ورزشگاه ها تجهیز شوند و شرایط 
نصب سیستم را داشته باشند. این موضوع هم ربطی به باشگاه و تیم ندارد. این 
استادیوم است که مورد نظر ما است. به عنوان مثال وقتی استقلال و پرسپولیس 
قرار است با هم بازی کنند این ورزشگاه آزادی است که باید شرایط استفاده از 

کمک داور ویدئویی را داشته باشد.«

شاید فصل بعد کمک داور ویدئویی را در همه ورزشگاه ها نداشته باشیم

استفاده از VAR در جام حذفی بعید است
رئیس دپارتمان داوری: نمایندگان فیفا همزمان با آموزش داوران برای بازدید از ورزشگاه ها می آیند


